
Jedním z globálních problémů ochrany životního prostředí je znečištění prioritními 

mikropolutanty. Jedná se o látky, které mohou mít již v relativně nízkých koncentracích 

negativní vliv na životní prostředí a lidské zdraví. Pro předcházení negativním vlivům těchto 

látek je zásadní jejich identifikace a následná regulace na mezinárodní úrovni.  Tato bakalářská 

práce se zaměřila na zhodnocení relevance návrhu Rámcové směrnice o vodách ve vztahu 

k farmakům, a jim příbuzným látkám, vzhledem k situaci v ČR. Jako vstupní data pro 

posouzení byly použity výsledky analýz Povodí Vltavy a informace o distribuci léčiv Státního 

ústavu pro kontrolu léčiv z let 2016 až 2022. Použity byly výsledky z posledních dvou 

odběrových míst, které představují výpusť povodí před soutokem s Labem. V úvahu byl brán 

průměr koncentrací nad mezí stanovitelnosti (LOQ) a bez odlehlých hodnot, čímž byl vytvořen 

model uvažující maximální zatížení. Na základě tohoto modelu a informací o jednotlivých 

látkách byla zhodnocena relevantnost návrhu Rámcové směrnice o vodách pro ČR.  

Z výsledku monitoringu vyplynulo, že během sledovaného období nebyl překročen 

žádný z limitů Norem enviromentální kvality (NEK) sledovaných látek, avšak v kontextu ČR 

by měl být seznam sledovaných látek doplněn o gabapentin (GBP). 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

 

Klíčová slova: Azithromycin, karbamazepin, klarithromycin, diklofenak 


